

[1]汪丽娜,李艳,陈晓宏,等.多变量洪水频率的计算[J].自然灾害学报,2012,05:49-54.

WANG Lina,LI Yan,CHEN Xiaohong,et al.Calculation of multivariable flood frequency[J].,2012,05:49-54.

点击复制

多变量洪水频率的计算(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2012年05期 页码: 49-54 栏目: 出版日期: 2012-10-31

Title: Calculation of multivariable flood frequency

作者: [汪丽娜¹](#); [李艳²](#); [陈晓宏^{3; 4}](#); [顾继光⁵](#)

1. 华南师范大学 地理科学学院, 广东 广州 510631;
2. 广东商学院资源与环境学院, 广东 广州 510320;
3. 中山大学 水资源与环境研究中心, 广东 广州 510275;
4. 华南地区水循环与水安全广东省教育厅重点实验室(中山大学), 广东 广州 510275;
5. 暨南大学水生生物研究中心, 广东 广州 510632

Author(s): [WANG Lina¹](#); [LI Yan²](#); [CHEN Xiaohong^{3; 4}](#); [GU Jiguang⁵](#)

1. School of Geography Science; South China Normal University; Guangzhou 510631; China;
2. Department of Natural Resources and Environment, Guangdong University of Business, Guangzhou 510320, China;
3. Center for Water Resources and Environment; Sun Yat-sen University; Guangzhou 510275; China, Guangzhou 510275, China;
4. Key Laboratory of Water Cycle and Water Security in Southern China of Guangdong High Education Institute, Sun Yat-sun University, Guangzhou 510275, China

关键词: [二元变量](#); [洪水](#); [频率](#); [模型](#)

Keywords: [binary variable](#); [flood](#); [frequency](#); [model](#)

分类号: X43

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 将Gumbel-logistic模型和Gumbel-mixed模型进行了对比,并解析了不同组合情形下的洪水频率结果。研究表明:当输入的二元变量的相关性不大于 $2/3$ 时,两模型计算出的重现期值差异不大;当输入的二元变量的相关性大于 $2/3$ 时,两模型计算出的重现期值存在较大的差异,这是由于此时Gumbel-mixed模型已经失效的缘故,因此Gumbel-logistic模型的应用范围较Gumbel-mixed模型更宽。就Gumbel-logistic模型而言,对不同洪水特征量的组合情形得到的重现期差异较大,所得重现期差异幅度达800年。可见,二元变量的洪水频率计算,模型的选择和洪水特征量组合情形的选取是决定洪水频率结果的主要影响因素。

Abstract: This paper compared the Gumbel-logistic model and Gumbel-mixed model and analyzed the flood frequencies under different combination situation. The results show that when the correlation coefficient between inputted binary variables is not greater than $2/3$, the difference of recurrence periods calculated from the two models is not obvious; but when the correlation coefficient is greater than $2/3$, there is a large difference between the two recurrence periods because of failure of the Gumbel-mixed model at that time. Therefore, the applicable range

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(1651KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

统计/STATISTICS

摘要浏览/Viewed 366

全文下载/Downloads 226

[评论/Comments](#)



of the Gumbel-logistic model is wider than that of the Gumbel-mixed model. As for the Gumbel-logistic model, the difference of recurrence periods from different combination of flood characteristic quantities is more obvious and the recurrence period obtained in this paper reaches to 800 years. Therefore, in calculation of binary variables' flood frequencies, the selection of models and the choice of combination of flood characteristic quantities are the main influencing factors on flood frequency results.

参考文献/REFERENCES

- [1] 杜鹃,何飞,史培军.湘江流域洪水灾害综合风险评价[J].自然灾害学报,2006,15(6):38-44. DU Juan, HE Fei, SHI Peijun. Intergrated flood risk assessment of Xiangjiang River basin in China[J]. Journal of Natural Disasters, 2006, 15(6):38-44.(in Chinese)
- [2] Faucher D, Rasmussen P E, Bobée B. A distribution function based bandwidth selection method kernel quantile estimation [J]. Journal of Hydrology, 2001, 250(1/4): 1-11.
- [3] Altman N, Léger C. Bandwidth selection for kernel distribution function estimation [J]. Journal of Statistical Planning and Inference, 1995, 46(2): 195-214.
- [4] Yue S. Applying the bivariate normal distribution to flood Frequency analysis [J]. Water International, 1999, 24(3): 248-252.
- [5] 熊立华,郭生练.两变量极值分布在洪水频率分析中的应用研究[J].长江科学院院报,2004,21(2):35-37. XIONG Lihua, GUO Shenglian. Application study of a bivariate extremal distribution in flood frequency analysis[J]. Journal of Yangtze River Scientific Research Institute, 2004, 21(2): 35-37.(in Chinese)
- [6] Sklar A. Fonctions de repartition à dimensions et leurs marges [J]. Publication de l' Institut de Statistique de l' Université de Paris, 1959, 8: 229-231.
- [7] Favre A C, Adlouni S E, Perrault L, et al. Multivariate hydrological frequency analysis using copulas [J]. Water Resources Research, 2004, 40(11): 1-12.
- [8] 周道成,段忠东.耿贝尔逻辑模型在极值风速和有效波高联合概率分布中的应用[J].海洋工程,2003,21(2):45-51. ZHOU Daocheng, DUAN Zhongdong. The Gumbel-logistic model for joint peobability distribution of extreme-value wind speeds and effective wave heights[J].The Ocean Engineering, 2003, 21(2):45-51.(in Chinese)
- [9] Yue S, Wang C Y. A comparison of two bivariate extreme value distributions[J]. Stochastic Environmental Resea, 2004,18(2): 61-66.

备注/Memo: 收稿日期:2011-12-5;改回日期:2012-2-10。

作者简介:汪丽娜(1981-),女,博士,讲师,主要从事水资源与环境变异研究.E-mail:linawang2004@163.com
